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Abstract







Background: Neuroblastoma is the second most common solid pediatric tumor and the most common cancer to be detected in children younger than 12 months of age. To date, 2 different staging systems describe the extent of the disease: the International Neuroblastoma Staging System (INSS) and the International Neuroblastoma Risk Group Staging System (INRGSS). The INRGSS-system is characterized by the presence or absence of so called image-defined risk factors (IDRFs), which are described as surgical risk factors. We hypothesized that IDRFs correlate with surgical complications, surgical radicality, local recurrence and overall survival (OS).




Patients and methods: Between 2003 and 2010, 102 patients had neuroblastoma surgery performed in our department. We analyzed medical records for IDRF-status and above named data.




Results: 16 patients were IDRF-negative, whereas 86 patients showed one or more IDRF. Intra- or postoperative complications have been reported in 21 patients (21%). 19 of them showed one or more IDRF and 2 patients were IDRF-negative (p=n.s.). Patients who suffered from intra- or postoperative complications demonstrated a decreased OS (p=0.011). Statistical analysis revealed an inverse correlation between the extent of macroscopical removal and IDRF-status (p=0.001). Furthermore, the number of IDRFs were associated with a decreased likelihood of radical tumor resection (p<0.001). 19 patients had local recurrence; all of them were IDRF-positive (p=0.037).




Conclusions: Pediatric surgeons should consider IDRFs as a useful tool for risk assessment and therefore planning for neuroblastoma surgery.
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Zusammenfassung




Hintergrund: Das Neuroblastom ist der zweithäufigste solide Tumor im Kindesalter und die häufigste Krebsart bei Kindern jünger als 12 Monate. Aktuell beschreiben 2 Staging-Einteilungen das Ausmass der Erkrankung: das International Neuroblastoma Staging System (INSS) und das International Neuroblastoma Risk Group Staging System (INRGSS). Das INRGSS-System ist charakterisiert durch die Präsenz bzw. Abwesenheit von sogenannten image-defined risk factors (IDRFs), welche als chirurgische Risikofaktoren beschrieben sind. Ziel dieser Arbeit ist es, die Bedeutung von IDRFs im Hinblick auf Komplikationen, chirurgische Radikalität, Lokalrezidiven sowie Overall Survival (OS) zu evaluieren.




Patienten und Methoden: Zwischen 2003 und 2010 wurden 102 Patienten in unserer Klinik an einem Neuroblastom operiert. Die Akten wurden retrospektiv nach o.g. Faktoren ausgewertet.




Resultate: 16 Patienten waren IDRF-negativ; 86 Patienten zeigten einen oder mehrere IDRF. Intra- oder postoperative Komplikationen wurden bei 21 Patienten beobachtet. Hiervon zeigten 19 Patienten IDRF und 2 Patienten zeigten keinen IDRF. Patienten, welche unter intra- und/oder postoperativen Komplikationen litten, zeigten ein verkürztes OS (p=0.011). Die statistische Analyse zeigte eine inverse Korrelation zwischen dem Ausmass der makroskopischen Tumor-Entfernung sowie dem IDRF-Status (p=0.001). Zusätzlich zeigte sich ein signifikanter Zusammenhang zwischen der Anzahl der IDRF sowie der durchgeführten Radikalität der Tumorresektion (p<0.001). 19 Patienten entwickelten im Verlauf ein Lokalrezidiv, diese zeigten alle einen oder mehrere IDRF (p=0.037).




Schlussfolgerung: Kinderchirurgen sollten IDRF als ein sinnvolles Werkzeug für die Risikostratifizierung und Planung der Neuroblastom-Chirurgie nutzen.
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